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Sulyok Tamás: a székely közösségek példát adnak összetartásból és 

értékőrzésből  
2024. október 14. – MTI, Hirado.hu, Demokrata, MagyarHírlap, MagyarNemzet, 

Szegedma.hu, elemi.hu 

A székely közösségekre azért is tekintünk csodálattal, mert példát adnak összetartásból és 

értékőrzésből - mondta Sulyok Tamás köztársasági elnök a Székelyek – Örökség-mintázatok 

című időszaki kiállítás hétfői megnyitóján a budapesti Néprajzi Múzeumban. A köztársasági 

elnök kiemelte: a Néprajzi Múzeum és vele együtt a többi magyarországi és külhoni intézmény 

a magyar és Kárpát-medencei közösségi élet azon mozaikdarabjait rakja egymás mellé, 

amelyekből közös kultúránk és értékrendszerünk is épül. Hozzátette: a kultúra kincseit 

összefogó gyűjteményekben őrzött és bemutatott értékek mindenkiről szólnak, minden magyar 

múltjának részei. "Identitásunk és hagyományaink hajszálgyökerei érnek össze ezekben a 

múzeumokban, magunkra találhatunk bennük" - hangsúlyozta az elnök, hozzáfűzve: a 

megöröklött néphagyomány tükröt képez számunkra, amelybe jó belenézni. A Néprajzi 

Múzeum és a többi gyűjtemény szerte a Kárpát-medencében minden magyarról tud mesélni, 

és bármely magyar emberhez tisztán tud szólni - mondta Sulyok Tamás, kiemelve: minden, 

ami itt található, a mi történetünk, s ez a kiállítás is ennek a közös történetnek egy fejezetét 

mutatja be. 

 

A szerb miniszterelnökkel is tárgyalt Berlinben Orbán Viktor  
2024. október 14. – MTI, Index,hu, Vajma.info, InfoStart, Mfor.hu 

Havasi Bertalan, a miniszterelnök sajtófőnöke közölte, hogy Orbán Viktor miniszterelnök 

hétfőn Berlinben megbeszélést folytatott Milos Vucsevics szerb kormányfővel. Mint arról 

beszámoltunk, Orbán Viktor miniszterelnök a kormánypártok esztergomi frakcióüléséről 

utazott Berlinbe vasárnap este, hogy részt vegyen a Berlini Folyamat 10. csúcstalálkozóján. 

Magyarországot nyugat-balkáni befolyására és a magyar EU-elnökségre tekintettel hívták meg 

ismét az eseményre. A fórum célja, hogy az uniós bővítést elősegítve megerősítsék a nyugat-

balkáni régió országai közötti együttműködést, fenntartsák az integrációs folyamat 

dinamikáját, továbbá elejét vegyék a térségben erősödő euroszkepticizmusnak. Havasi 

Bertalan tudatta, hogy a miniszterelnök hétfőn megbeszélést folytatott Milos Vucsevics szerb 

kormányfővel is. A tárgyaláson a közlekedési kapcsolatok fejlesztéséről és Szerbia EU-

integrációjáról volt szó. Orbán Viktor korábban közösségi oldalán számolt be arról, hogy 

rendkívül mozgalmas nap elé néz, többek között Olaf Scholz német kancellárral is tárgyal. 

 

 

 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/05/17/orban-viktor-olyan-valasztas-elott-allunk-amely-eldonti-a-haboru-es-beke-kerdeset
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/05/17/orban-viktor-olyan-valasztas-elott-allunk-amely-eldonti-a-haboru-es-beke-kerdeset
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/10/15/sulyok-tamas-szerint-a-szekely-kozossegek-peldat-adnak-osszetartasbol-es-ertekorzesbol
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/10/15/sulyok-tamas-szerint-a-szekely-kozossegek-peldat-adnak-osszetartasbol-es-ertekorzesbol
https://index.hu/kulfold/2024/10/14/orban-viktor-berlin-milos-vucsevics-berlini-folyamat-10.-csucstalalkozoja/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. október 15. 

 

 

Szijjártó Péter: Magyarország továbbra sem támogatja az EU-s katonai 

tanácsadók Ukrajnába küldését 
2024. október 14. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, PestiSrácok.hu, 

Index.hu, origo.hu 

Magyarország továbbra is határozottan ellenzi az európai uniós katonai tanácsadók Ukrajnába 

küldésére vonatkozó rendkívül veszélyes javaslatot, ez túl van a vörös vonalakon - szögezte le 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter hétfőn Luxembourgban. A Külgazdasági és 

Külügyminisztérium közlése szerint a tárcavezető az európai uniós külügyi tanácsülést követő 

sajtótájékoztatóján hangsúlyozta, hogy erős a nyomás az EU-s ukrajnai katonai kiképző 

misszió mandátumának kibővítését illetően is. "Amikor az Európai Unió elkezdte az ukrán 

katonák kiképzését, akkor mi konstruktívan tartózkodtunk, jelezve, hogy nem értünk egyet 

ezzel a művelettel. Pontosabban, ezt a műveletet abból a szempontból veszélyesnek látjuk, hogy 

hozzájárulhat a háború eszkalációjához, az Európai Unió és Oroszország konfliktusának 

mélyüléséhez, ezért konstruktívan tartózkodtunk, nem akadályoztuk meg a többieket abban, 

hogy egy ilyen műveletet végrehajtsanak" - emlékeztetett. 

      
Magyar személyiségekről neveznek el utcákat Nagybányán  
2024. október 14. – MTI, Krónika 

Magyar személyiségekről neveznek el utcákat Nagybányán, a magyar közösség szempontjából 

jelentős helyszíneken – ismertette az MTI-vel hétfőn az önkormányzati testület döntését Pintér 

Zsolt, az RMDSZ Máramaros megyei szervezetének elnöke. Máramaros megye székhelyének 

önkormányzati képviselői legutóbbi, október 8-i ülésükön – amely egyben mandátumuk utolsó 

ülése is volt – fogadták el az RMDSZ által kezdeményezett határozattervezetet. Jóváhagyták, 

hogy az alig több mint tíz százalékos magyarságával magyar szórványtelepülésnek számító 

városban Jókai Mór íróról és Lendvay Márton színművészről nevezzenek el két kisebb utcát a 

magyar közösség számára jelentős helyszíneken – ismertette a döntést a nagybányai tanács 

tagjaként Pintér Zsolt. Kifejtette: Jókai Mór nevét a városliget feletti Jókai-domb alatt lévő 

utcácska veszi fel, miután a magaslatot az író 1876-ban tett nagybányai látogatása óta csak 

Jókai-dombként emlegeti a város magyarsága. Lendvay Márton színművészről, énekesről, 

rendezőről egy kis utcát keresztelnek el szülővárosában, a színház mellett.  

 

Székelyföldi sztrádaszakaszra írtak ki licitet  
2024. október 14. – Krónika, Nyugati Jelen, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Közzétették az elektronikus közbeszerződési rendszerben (SEAP) az A8-as autópálya 

Gyergyóalfalu és Ditró közötti szakaszának tervezésére és kivitelezésére vonatkozó szerződést, 

az ajánlatok benyújtásának határideje 2024. november 25. – jelentette be hétfőn a Facebook-

oldalán Sorin Grindeanu közlekedésügyi miniszter. A tárcavezető bejegyzése szerint a 14,4 

kilométeres Hargita megyei sztrádaszakasz munkálatainak becsült költsége 1,2 milliárd lej (áfa 

nélkül), amit európai uniós forrásokból fedez a minisztérium. A közbeszerzési eljárás 
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nyertesének 10 hónap áll majd rendelkezésére a tervezésre és 24 hónap a kivitelezésre – írja az 

Agerpres. A Gyergyóalfalu–Ditró-autópályaszakaszon 21 felüljárót és viaduktot, 

Gyergyóalfalunál pedig egy közúti csomópontot terveznek. A közúti infrastruktúráért felelős 

társaság (CNAIR) hétfői közleménye szerint következő lépésként a dokumentáció jóváhagyása 

után közbeszerzési eljárást indítanak az A8-as autópálya Sóvárad és Gyergyóalfalu között 32,4 

kilométeres szakaszának tervezésére és kivitelezésére is.  

 

Șoșoacă: „Kelemen Hunor, aki még csak nem is magyar, a magyarok ellen 

cselekszik” 
2024. október 14. – maszol.ro 

Diana Șoșoacă szerint az Alkotmánybíróságnak el kellene tiltania Kelemen Hunort az 

elnökválasztáson való indulástól, mondta ezt a BZI egyik műsorában. Az Alkotmánybíróság 

egyes bíráit azzal vádolta Șoșoacă, hogy az izraeli titkosszolgálattal állnak kapcsolatban. Diana 

Șoșoacă, az SOS Románia párt vezetője, európai parlamenti képviselő, akinek államfőjelölti 

indulását elutasította az Alkotmánybíróság, el akarná tiltani az RMDSZ elnökjelöltjét az 

elnökválasztáson való indulástól, számol be a ziare.com. Diana Șoșoacă pénteken, október 11-

én azt mondta a BZI egyik műsorában, hogy „Kelemen Hunor, aki nem is magyar, az 

országunkban élő magyarok érdekei ellen cselekszik” . Az Alkotmánybíróság egyes bíráit pedig 

az izraeli titkosszolgálattal való kapcsolattal vádolta. „Ketten közülük a Moszadhoz tartoznak” 

– jelentette ki Diana Șoșoaca, miután a műsorvezető Valentin Huțanu azzal vádolta az 

Alkotmánybíróság tagjait, hogy szabadkőművesek. 

 

Testvérkapcsolatot létesített Hargita megye és Beregszász járás 
2024. október 14. – maszol.ro 

Az orosz–ukrán konfliktus tetőzése óta szoros kapcsolat alakult ki Beregszász járás és Hargita 

megye között. A két régió 2021 őszén kezdte el a testvérmegyei kapcsolatok kialakítását, ami 

mostanra beérett. Hargita Megye Tanácsának közleményében arról tájékoztatnak, hogy 

Borboly Csaba, megyeitanács-elnök és Rezes Károly, a Beregszászi Járási Tanács elnöke hétfőn 

írták alá a testvérmegyei szerződést. Az egyeztetésen a tanácselnökök mellett hét járási 

település polgármestere is részt vett, köztük Babják Zoltán, Beregszász polgármestere is. Mint 

a polgármester elmondta, Hargita megyéből érkezett az első segítség a háború kitörését 

követően. Mint elhangzott, a két régió a jövőben megvizsgálja a lehetőségét EU-s projektek 

közös pályázásának, az oktatás területén igyekeznek együttműködni – főként a didaktikai 

eszközök beszerzésében –, táborokat szerveznek a kárpátaljai diákok és pedagógusok számára, 

tapasztalatcserét tartanak a fejlesztési területek mentén. Céljuk konzultáció a kulturális és 

gazdasági tevékenységekről, közös turisztikai népszerűsítés és tevékenységeik elősegítése, 

szociális és humanitárius segítségnyújtás. 
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A parlamentbe készül Novák Ede – az idei választások sportszereplői 
2024. október 14. – maszol.ro 

Novák Károly Eduárd az RMDSZ színeiben pályázik képviselői mandátumra az idei parlamenti 

választások alkalmával. A paralimpiai bajnok kerékpározó kedden iktatja jelöltéségét 

Bukarestben, mert ahogyan közösségi oldalán fogalmazott: eljött az ideje, hogy elhivatottságát 

politikai szinten is kiterjessze. Bár azt hangsúlyozni kell, hogy a politikai szféra nem fog 

újdonságot jelenteni számára, hiszen 2020 decembere és 2023 júniusa között Románia 

sportminisztere volt. Noha a sporttárca azóta már megszűnt és az Országos Sportügynökség 

(ANS) vette át a feladatkörét, Novák hagyatéka az az országos sportstratégia, amit 

megfogalmazása szerint felfüggesztettek. „Valószínűleg a politikai döntéshozók nem értették 

meg ennek fontosságát. A versenysportolók, sportkedvelők és a fiatalok tudják, hogy ez 

létfontosságú a román sport fejlesztése szempontjából” – írta korábban ezzel kapcsolatban, 

hangsúlyozva, hogy a megvalósulását célozza. Ennek érdekében egy videódokumentumot 

készít a hazai sport valódi helyzetéről. 

 

Történelmi fontosságú, régi sírhelyek védelméről döntött a szenátus 
2024. október 14. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A történelmi személyiségek sírhelyeit, a hősöknek állított emlékműveket, kriptákat védi egy 

RMDSZ által kezdeményezett törvényjavaslat, amelyről első házként döntött hétfőn a szenátus. 

A szövetség közleményében emlékeztet, hogy több nagyvárosban gondot okoz a temetők 

zsúfoltsága, ami veszélyezteti a történelmi személyiségek sírhelyeit, a hősöknek állított 

emlékműveket, régi kriptákat. Az RMDSZ javaslatára korábban arról döntött a parlament 

felsőháza, hogy megkönnyíti az önkormányzatok számára, új temetők létrehozását, az ehhez 

szükséges területek kisajátításával.  A ma terítékre került tervezet a történelmi fontosságú, régi 

sírhelyek védelmét szolgálja, törvénybe foglalva azok jogállását.  A törvényjavaslat továbbá 

kimondja: a temetők ösvényeit, zöldövezeteit gondozni kell, és biztosítani kell azok őrzését, 

védését. „A kolozsvári Házsongárdi temetőben, a nagyváradi Rulikowski temetőben, és más 

településeken lévő, a közösségünk szempontjából fontos sírhelyeket védjük meg, hiszen ezek 

múltunk, identitásunk elemei” – nyilatkozta Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője.  

 

Nyelvtörvény újra töltve? 
2024. október 14. – Ma7.sk 

Kilátásba helyezték Felvidéken az államnyelv védelméről szóló törvény szigorítását. Ameddig 

például Érsekújvárban az aktivistáknak (Érsekújvár, én így szeretlek csoport tagjainak) komoly 

küzdelmet kell folytatniuk azért, hogy az üzletekben, vendéglátóipai egységekben 

megjelenjenek a magyar nyelvű feliratok, mivel ez még mindig nem természetes, addig a 

városon államnyelvű megnevezések nélkül zavartalanul végig söpörnek a pubok, shopok, 

centerek, shopping centerek, cityk, cafék és casinók. Az ilyen jellegű és egyre erősödő angol 

behatásoktól védelmezni kell a szlovák nyelvet, de a nemzetiségek nyelvezetét is. Bár a 
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kulturális tárca szerint a nemzetiségi jogok nem fognak csorbulni, mindenképpen aggályos, 

hogy „kulturáltan” emelni akarják a büntetési tételeket, és a szaktárca azt is felvetette, hogy a 

hivatali nyelvhasználaton túl a közéleti nyelvhasználatra is kiterjesztenék. Vagyis a jövőben a 

választási plakátok magyar szövege miatt is fenyegethetné szankció a magyar pártot. 

 

Ipolyság, az első visszatért város 
2024. október 14. – Felvidék.ma 

Értékes, mintegy nyolcvan-száz éves relikviákat felvonultató időszaki helytörténeti tárlat nyílt 

meg október 14-én az ipolysági Simonyi Lajos Galériában. Az Ipolyság, az első visszatért város 

című tárlat az 1938. október 11-én Magyarországhoz való visszacsatolásra emlékezik. A 

bemutatott tárgyak, értékes kordokumentumok Tóth György, ipolysági lakos gyűjteményéből 

valók. A galéria három kiállítótermében számos korabeli fotó, plakát, dokumentum, táblák és 

egyéb tárgyak elevenítették fel az említett korszakot. „A tárlaton olyan történéseket mutattunk 

be, amelyek hozzájárulhatnak a nemzeti öntudatunk erősítéséhez” – húzta alá a gyűjtő, Tóth 

Görgy. A város mellett a környék falvai szintén megjelennek a kiállításon. Akad hivatali tábla 

Felsőtúrról, katonai irat ipolyviski honvédtől, kistúri és középtúri fotók. 

 

Lezajlott a 25. Őszirózsa magyarnóta-énekesek országos versenye, mutatjuk az 

eredményeket 
2024. október 14. – Felvidék.ma 

Amint már beszámoltunk róla, október 12-én és 13-án 25. alkalommal szervezték meg az 

Őszirózsa magyarnóta-énekesek országos versenyét. A Csemadok Országos Tanácsának 

megbízásából a Csemadok Nagykürtösi Területi Választmánya a jubiláló rendezvényt újfent 

Ipolynyéken szervezte meg. Az anyaországiak közül a legjobb értékelést a gödi dr. Nógrádi 

Gergely érdemelte ki, aki a legjobb külhoni énekes minősítést szerezte meg. A felvidéki nótázók 

közül a legjobb helyezésta Zonctornyon élő Popálená Izabella kapta meg. Második lett s egy 

évre arany minősítést kapott sárosfai Süli János. A rendezvény a magyar kormány és a 

KULTMINOR támogatásával valósult meg. 

 

Az év végéig látható a kényszermunkára elhurcoltakról szóló kiállítás 

Királyhelmecen 
2024. október 14. – Új Szó 

Királyhelmecen emlékeztek meg azokról, akiket nyolcvan évvel ezelőtt hurcoltak el a szovjetek 

az úgynevezett málenkij robotra. Az új rendszer a civil magyarokat büntette, mert 

Magyarország a második világháborúban a németek pártját fogta. A Gupvi és a Gulag 

táborokban az 1944-es magyarországi területeken hadifogságba esett civilek százezrei vettek 

részt azokban a törmelékmentesítésekben, bányászatban vagy más nehéz munkában, melyeket 

a szovjet munkatáborok valamelyikében hajtottak végre. A Veritas Történelemkutató Intézet 

által szervezett Magyarok a Szovjetunió táboraiban 1944-1956 című vándorkiállítás a közeli 

Kárpátaljáról érkezett a Bodrogköz központi városába. A kiállítás azok előtt is tiszteleg, akiket 
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a mai Szlovákia déli részének vidékéről deportáltak. A bodrogközi és Ung-vidéki településekről 

mintegy 2500 férfit szállítottak szovjet táborokba. 

                       
Kétnapos regionális környezetvédelmi konferenciát tartanak Újvidéken 
2024. október 14. – PannonRTV, Vajma.info 

A Szerb Büntetőjogi Elméleti és Gyakorlati Egyesület szervezésében ma kezdődött meg a 

tartományi képviselőházban A környezetvédelem jogi aspektusai – két év után elnevezésű 

kétnapos regionális konferencia az újvidéki Egyetem Jogtudományi Kara, a Vajdasági Ügyvédi 

Kamara, és a Szerb Köztársaság Környezetvédelmi Minisztériumának közreműködésével. 

Juhász Bálint, a tartományi képviselőház elnöke nyitotta meg a konferenciát, és örömét fejezte 

ki, hogy a vajdasági képviselőház ismét otthont ad ennek a rendkívül fontos szakmai 

találkozónak. Kiemelte, hogy a környezetvédelem aktuális helyzetének javítására van szükség 

számos területen. "Két kulcsfontosságú szempont van. Az első, hogy az emberiség évente 

hatalmas mennyiségű üvegházhatású gázt bocsát ki a légkörbe, és ez a tendencia fokozódik. A 

második szempont, hogy az lenne az ideális, ha törekednénk ezeknek a károsanyag-

kibocsátásoknak a csökkentésére" – mutatott rá Juhász Bálint. 

 

Topolyát is érintette a Peace Run - Békefutás szerbiai szakasza 
2024. október 14. – Vajma.info 

Topolya főterén, majd Bácskossuthfalván is fogadták a békeláng hordozóit. A Peace Run - 

Békefutás egyik állomása Topolya főterén volt, ahol rövid alkalmi műsorral és köszöntővel 

várták a béke „nagyköveteit”. Általános és középiskolás diákok várták a futókat, akik Kishegyes 

felől érkeztek meg Topolyára. Együtt futottak a nemzetközi megmozdulás résztvevőivel a 

főtérig. Ott Szatmári Adrián polgármester, az önkormányzat tisztségviselői és a szép számban 

összegyűlt helyiek várták őket. A polgármester szerb, magyar, majd angol nyelven köszöntötte 

az érkezőket. "Büszkék vagyunk arra, hogy Topolya is otthont adhat ennek a fontos 

kezdeményezésnek. Ez nem csak egy sportteljesítmény, hanem olyan fontos üzenete van, 

amely az emberiség számára talán a legfontosabb érték, ez pedig a szabadság, a béke, valamint 

a tolerancia. Ezért is álltunk a kezdeményezés mellé. 

 

Szentháromság Kórusfesztivál Adán 
2024. október 14. – Magyarszo.rs 

A Szentháromság Gyermekkórus szervezésében vasárnap Adán, a katolikus templomban 

ötödik alkalommal rendezték meg a Szentháromság Kórusfesztivált. A rendezvényen Kudlik 

Zoltán tartományi művelődési segédtitkár mondott ünnepi köszöntőt. A kórusfesztiválon öt 

vajdasági és magyarországi gyermek- és családi kórus mutatkozott be. A fellépések után 

közösen énekelve szolgáltatták a liturgikus zenét és éneket az esti misén, amelyet msgr. Fazekas 

Ferenc, a Szabadkai Egyházmegye püspöke mutatott be. A fesztivál a Magyar Nemzeti Tanács 

kiemelt regionális rendezvénye, amelyen fellépett az adai Szentháromság Gyermekkórus, a 
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temerini Gaudeamus Gyermekkórus és a Dávid Csillagai Zenekar, a várpalotai Pueri-Castelli 

Gyerekkórus Magyarországról, a Csillagok Tóthfalusi Ifjúsági Zenekar és a kelebiai Tarabuka 

Családi Kórus.  

 

Tárt kapukkal - ovisokat és óvodapedagógusokat fogadott a Pannon RTV 
2024. október 14. – PannonRTV 

A Pannon RTV székháza adott otthont az Elektronikus Médiát Szabályozó Testület Tárt 

kapukkal című projektje szabadkai találkozójának, amelynek célja megismertetni a 

legkisebbekkel az elektronikus média működését. 

Ehhez a kampányhoz csatlakozott médiaházunk, ahol a hét folyamán minden nap fogadunk 

óvodás csoportokat. A gyermekek betekintést nyertek a rádiók és a televízió működésének 

folyamatába, megtudták, mi egy szerkesztő, újságíró, operatőr, vágó vagy műsorvezető 

feladata. Ezt követően pedig egy óvodapedagógusoknak szóló médiaismereti műhelynek 

voltunk házigazdái. A Pannon RTV-nek folyamatos a kapcsolata a köztársasági 

médiahatósággal, ez a közös projekt is jó példája ennek.  

 

Kárpátalján tárgyaltak Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegye vezetői 
2024. október 14. – Kárpátalja.ma 

Munkalátogatáson tartózkodik Kárpátalján Seszták Oszkár, a Szabolcs-Szatmár-Bereg 

Vármegyei Közgyűlés és a Tisza Korlátolt Felelősségű Európai Területi Társulás (Tisza ETT) 

elnöke, valamint a vele érkező delegáció. A magyar küldöttség október 14-én találkozott a 

kárpátaljai vezetőséggel. A találkozó során megvitatták az aktuális kérdéseket és a további 

együttműködés lehetőségeit. Miroszlav Bileckij, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás 

(OVA) megbízott vezetője kiemelte, hogy magyar partnereikkel már számos kezdeményezést 

valósítottak meg. – Emellett Kárpátalja és a Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegye idén 4 közös 

projektet nyert az Interreg NEXT Magyarország–Szlovákia–Románia–Ukrajna 2021–2027 

programban. találkozó során Bileckij hangsúlyozta, hogy fontos számunkra a magyarországi 

régióval való szoros együttműködés. Különösen a határmenti infrastruktúra fejlesztése terén. 

Értékesnek nevezte továbbá, hogy a magyar partnerek támogatták a Harangláb–Lónya 

határátkelő bővítésére irányuló projektet. 

 

Kegyetlen razziák Ukrajnában: halálos áldozata is van a kényszersorozásnak 
2024. október 15. – Magyar Nemzet 

Minden idők legkegyetlenebb kényszersorozási akciója zajlik Ukrajnában, ahol az elmúlt 

napokban már halálos áldozatot is követelt a toborzók brutalitása. Az egyenruhások senkit és 

semmit sem kímélnek: a hatósági emberrablások már hétköznapinak számítanak az EU-ba 

igyekvő országban. „A civil lakosságra ráeresztették Zelenszkij vérszomjas kutyáit” – így 

értékelik az ukránok mindazt, ami napok óta zajlik a kelet-európai országban. Kijev még talán 

soha nem engedte el ennyire a gyeplőt: szinte mindenhol hadkiegészítő kommandók vadásznak 
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a korban megfelelő 18 és 60 év közötti hadköteles korú férfiakra. Az elmúlt napok minden 

eddiginél durvább embervadászata azonban már a Zelenszkijben mélyen hívőket is 

elbizonytalanította. Az ukrán települések utcáit ugyanis ellepték a maszkos fegyveresek, akik 

szó szerint vadászni kezdtek a korban megfelelő férfiakra. Kijev, Hmelnyickij, Harkov, 

Odessza, Lemberg és Ungvár még nem látott hasonló akciókat. A kegyetlenség ugyanis olyan 

szintet öltött, mint még soha korábban. Kárpátalja megyeszékhelyén például a város 

központjából rabolták el az embereket, volt, akit elektromos sokkolóval kényszerítettek arra, 

hogy beszálljon a buszba. 

 

Szentmise és koszorúzás Bethlen Gábor tiszteletére Huszton 
2024. október 14. – Karpat.in.ua 

Bethlen Gábor, egykori erdélyi fejedelemnek kitörölhetetlen érdemei vannak a Felső Tisza 

vidéken, kivált kép Huszton, ahol minden éven megemlékeznek a Nagyságos fejedelemről a 

Pro Cultura Subcarpathica, a történelmi egyházak, valamint a KMKSZ helyi alapszervezetének 

szervezésében. A háborús helyzet miatt, az elmúlt évekhez hasonlóan Istentisztelet formájában 

tisztelegtek, idén a római katolikus templomban, ahol Szulincsák Sándor római katolikus pap 

mondott biztató szavakat. Az ökumenikus istentiszteletet követően az egybegyűltek átvonultak 

a Huszti vár lábánál felállított emléktáblához, ahol közösen helyezték el az emlékezés koszorúit. 

Az elmúlt évek során a helyiek számára fontos kulturális eseménnyé nőtte ki magát a Bethlen 

Nap, amelyen a Felső-Tisza-vidék szórványmagyarsága évről évre találkozhatott, így nem 

véletlen, hogy ezért is várják a háború végét és a békét. Az itt élők számára a nehéz időkben 

Bethlen Gábor szellemisége egyfajta lámpás és iránytű, hiszen mindig meg kell tenni, amit 

lehet. 

 

Viseletvarró tanfolyam Tiszapéterfalván 
2024. október 14. – karpataljalap.net 

Harmadik alkalommal szervezett viseletvarró tanfolyamot a Hagyományok Háza Hálózat – 

Kárpátalja október 11–13. között Tiszapéterfalván. Az alkalom során a résztvevők ezúttal 

kifejezetten a férfiviselet ruhadarabjaival, köztük a csizmanadrág elkészítésével 

ismerkedhettek meg. A tanfolyam célja a hagyományos férfinépviselet készítési technikáinak 

továbbadása és a kézművestudás megőrzése volt. A háromnapos intenzív képzés során a 

résztvevők megtanulhatták a jellegzetes csizmanadrág elkészítésének fortélyait. Az oktatók 

részletesen bemutatták, hogyan kell megfelelően szabni és varrni ezt a különleges ruhadarabot, 

amely kiemelkedő helyet foglal el a hagyományos magyar férfiviseletben. Az autentikus 

anyagok és díszítések használatára is nagy hangsúlyt fektettek, hogy a végeredmény a lehető 

leginkább tükrözze az eredeti viseletek jellegzetességeit. 

 

Szüreti bál a KMNE szervezésében 
2024. október 14. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete (KMNE) idén október 12-én ismét 

megrendezte hagyományos szüreti bálját Jánosiban, a Helikon Hotelben. Az esemény nemcsak 
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a szüret ünneplését szolgálta, hanem a hagyományok átadását is fontos célként tűzte ki. Az 

egyesület a nagy érdeklődés miatt két helyszínen rendezi meg a bálokat: az első Jánosiban volt, 

majd október 19-én Nagyszőlősön is hasonló rendezvény várható. Az esemény nyitóbeszédét 

Tarpai József, a KMNE elnöke tartotta, aki minden jelenlévőt üdvözölt, és beszédében a 

hagyományok megőrzésének fontosságát hangsúlyozta itt, Kárpátalján. „Hálát kell adnunk, 

hogy itt vagyunk, és remélem, hogy jövőre már egy békés év lesz, amely során a KMNE tovább 

bővítheti rendezvényeit” – fogalmazott. 

 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. október 14. – Kossuth Rádió 

 

November 24-én lesz az államelnök-választás első fordulója Romániában, a második fordulót 

december 8-án tartják. A két dátum között december elsején parlamenti választásra is várják a 

polgárokat. A kampányokra már javában készülnek a romániai politikai szervezetek, így a 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség is. Az államelnök-választáson az érdekvédelmi 

szervezet vezetője Kelemen Hunor is indul.  

 

Őshonosok a hazában európai kisebbségek címmel szervezett hangversenykörutat az Erdélyi 

Hagyományok Háza alapítvány Erdély több városában. A korzikai és a szászcsávási énekesek a 

többszólamú énekkultúrából adtak ízelítőt, amelyen keresztül a lokális kultúrák sajátosságaira 

is rávilágíthattak. Mindezekről Kelemen László, az Erdélyi Hagyományok Háza alapítvány 

elnöke beszélt.  

 

14. alkalommal rendezte meg az Ötágú Síp Kulturális Egyesület a Szögedi Nemzet találkozóját 

a szeged-alsóvárosi Ferences Látogatóközpontban. A hétvégén a szegedi gyökerű települések 

képviselőit látták vendégül baráti rendezvényükön, hogy fenntartsák, és még jobban 

elmélyítsék a kapcsolatokat.  

 

A közelmúltban megnyílt Mathias Corvinus Collegium szabadkai képzési központjában 

október végén kezdődik meg az oktatás két programmal. Befejeződtek a felvételik, az 

érdeklődés nagy volt. Varga Diósi Viola, az MCC vajdasági ügyvezetője a kezdeti 

tapasztalatokról beszél.   

 

Hídvédőkre emlékeztek a hétégén, Nagyváradon, akik 1944-ben megtagadva a németek 

parancsát az életükkel fizettek azért, mert megpróbálták megmenteni a Szent László téri hidat. 
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Idén a Szent László templom felújítási munkálatai miatt a megemlékezést a Fő utcai orsolyita 

templomban rendezték meg.  

 

A napokban zajló Székelyföld Napok kiemelt eseménye volt a Székelyföld-díjak átadása. A 

Hargita Megyei Önkormányzat által támogatott folyóirat a Székelyföld kulturális 

keresztmetszete, az évente díjazott alkotók, tudósok is ezt az értéket képviselik. 


